
Skupne zadeve. 
POZIV! 

Po pregledu članskih izkazov za 
društveno leto 1921. pogrešamo 112 čla
nov (še), ki se še niso javili domačemu 
učit. društvu. To naj store nemudoma, 
društva naj jih pa takoj priglase strokov
nemu tajništvu, da ne nastane nered v 
dostavljanju listov, zakaj kdor ni priglašen 
pri društvu, se smatra kot neorganiziran. 
— Blagaini&tvo UJU, poverjeništvo Ljub
ljana. 

+ »Društvo za zgradbo učiteljskega konvlk
ta« je imelo dne 13. februarja 1921 svoj 26. Ted
ni občni zbor v Učiteljski tiskarni. Predsednik E. 
Oangl .pozdravlja navzoče, konstaituje sklepč
nost ter prehaja na dnevni red. Tajnik Ferdo J u 
v an ec poroča: 

Na lanskem občnem zboru dne 31. marca je 
bil izvoljen nov društveni odbor. 

Na seji dnie 25. marca 1920 se je 'Odbor kon
stituiral. Izvoljeni so bili: za predsednika E. Oangl, 
za tajnika F. Juvanec, za blagajnika J. Dimnik, 
ostala odbornika pa A. Gnus in L. Jelene. V odbor 
so vstopili tudi virilisti učit. društev. 

Vse odlbarovo delovanje je bilo v prvi vrsti 
posvečeno ustanovitvi Učiteljskega konvikta aii 
vsaj otvoritvi začasnega dijaškega doma in ku
hinje, kjer bi otroci naših tovarišev z dežele do
bivali varno zavetje in hrano. Kljub intenzivnemu 
dolu od strani predsednika samega se nam ob tej 
veliki stanovanjski mizeriji v Ljubljani dosedaj u! 
posrečilo dobiti le količkaj primer.nb prostorov, 
kjer bi mogli pričeti z uresničenjem svojega pro
grama, dasiravno je odbor vedno uvaževal vse 
dobre tozadevne nasvete tovanišev. 

Na poziv' v »Učiteljskem Tovarišu«, naj po
deželsko učiteljstvo prijavi odboru svojo deco, 
ki jo želi s pričetkom tekočega šolskega leta 
oddati v »Učiteljski konvikt«, oziroma >v dijaški 
dam, smo prejeli od 25 učjtrljskih roJovin pri
javljenih 33 dečkov in 31 deklic, skupaj 64 otrok. 
Za to visoko število bi bilo treba že večjih pro
storov, ki bi bili vsaj skromno opremljeni z naj
potrebnejšimi pohištvom. 

Zaradi nasvetovanih prostorov na ljubljan
skem gradu se je predsednik Oang l zglasil .pni 
županu dr. T a v č a r j u z željo, naj jih odstopi 
»Učiteljskemu konviktu«. Župan je toplo po
zdravljal to željo in radovoljno odstojpa prostore 
v gradu, ki so na razpolago. Ogledati so si jih 
O a n g l , D i m n i k in J e l e n e , a prostori io 
popolnoma neuporabni za konvikt, četudi bi bili 
sfcer zadosti veliki. Na razpolago bi bila ena iz
med treh dvoran, pa v vsaki dvorani bi bilo tre
ba mnogo popravil: tla, šipe; treba bi jih bilo 
opremiti s potrebno opravo. Nabaviti bi bilo ku
hinjsko opravo, štedilnik, mize, stole, svetilke, 
petrolej. Za stranišča so sedaj ilatrine, ki bi jih 
otroci ne mogli uporabljati. Dalje so vrata tež
ka in okovana, da bi jih otroci sami niti ne mo
gli odpirati. Za posle bi se dobila 1 soba in ku
hinja, kjer pa sedaj stanuje druga stranka, ki bi 
ji .morali preskrbeti stanovanje v mestu, kar je 
v sedanijem času izključeno. Adaptacija in opra
va hi bila jako draga. Potrebovali bi 2 dekli, 1 
kuhairioo in nadzorovaLno osebo. Vse to bi stalo 
toliko, da bi nam bilo nemogoče sprejeti v kon
vikt koga brezplačno. Odbor je mislil tudi na 
slučaj, kam naj denemo otroke, ako izbruhne ka
ka nalezljiva bolezen. Prostori na gradu so po 
vsem nepripravni in nehigijenični, zato je odbor
Vo vsestranskem preudarku soglasno sklenil, da 
se opusti ta načrt. 

Predsednik E. O a n g l je bil opozorjen, da 
ie Waldherrjeva hiša v Beethovnovi ulici na pro
daj. Podal se je k upravitelju hiše, odvetniku dr. 
p o j e t u , ki mu je izjavil, da se pogajata za hi
šo dve dragi stranki, vendar bo on v prvi vrsti 
vpašteval »Učiteljski konvikt«. Ravnalna cena 
niši je P/2 milijona kron; pogoji so: dve tretjini 
4reska je plačati takoj, eno tretjino zneska se 
knjiži. Hiša je sedaj dana v najem čekovnemu 
1,radu do septembra 1922. Za ogled hiše je bil 
""ločen predsednik O a n g l in povabljen arlii
ek ' Zupan kot strokovnjak, ki je že podal z 

"ižererjem Otahalom svoje strokovnjaško mne
nie Da bo mogoče zmagovati kupnino, je odiboT 

»Učit. Tovarišu«: pozval učiteljstvo na brez
vestno posojilo konviktu od 200 K dalje. Uči
e'istvo se pridno odzivlja pozivu in je do danes 

spisalo 100.600 K brezobrestnega, posojila. Naj
ecJo zaslugo, da ta akcija tako uspešno deluie, 

^ nedvomno tovariš L a p a j n e iz Cerkelj, ki 
u na tem mestu izrekam odborovo priznanje in 

^»oplejšo zahvalo. 
Vsak izmed vsega učiteljstva v Sloveniji naj 

* ^se 1000 K brezobrestnega posojila, pa bom.) 
kratkem času razpolagali z zneskom nad 2 
'iona kron in s tem denarjem kmalu postavili 

Iz naše organizacije. 

konvikt učiteljskim otrokom, da dobijo v njem 
varamo zavetišče in tečno prehrano. S to. iskrena 
željo končam svoje skromno poročilo. 

Občni zbor vzame poročilo na :zniainje. 
Za tajnikom je poročal blagajnik Jakob 

D i m n i k nastopno: 
Blagajnikovo poročilo. 

a) Promet 1. 1920: 
Blagajnik Jakob D i m n i k poroča, da je ime

lo društvo raznih dohodkov 8752 K 12 vin.; za 
mladinske spise smo prejeli 208.201 K 05 vin.; 
samo »Učiteljska tiskarna« nam jih je odkupila 
za 207.000 K. Obresti smo prejeli od »Učke^ke 
tiskarne« 5581 K 92 <vin.; na članarini in dariMh, 
ki so bila objavljena 'V posameznih šltevilkah 
»Učiteljskega Tovariša«, smo pa prejeli 19.940 K 
40 vin. Vseh dohodkov smo imeli v XXVI. dru
štvenem letu (1920) 212.475 K 49 vin. 

Od ten dohodkov smo pa izplačali »Učitelj
ski tiskarni« za tisk mladinskih spisov 62.389 K 
42 vin., razni izdatki 1558 K 50 vin., v razne de
narne zavode smo vložili 178.203 K 82 vin.; 
skupni izdatki s hranilnimi vlogami vred zna
šajo 242.151 K 74 vin.; prebitek 323 K 75 vin. 

b) Pregled skupnega društvenega premo
ženja: 

1. Prebitek koncem leta 323 K 75 vin. 2. Vlo
ga v »Učit. tiskarni« po 5% in proti polletni od
povedi 232.264 K 67 vin. 3. Vloga v H. in P. 
Učit. Konv. 275.542 K 47 vin. 4. Vloga v Mestni 

■ hranilnici 'ljubljanski 18.081 K 87 vin. 5. Vloga v 
i Kmetski posojilnici ljubljanske okolice 13.495 K 

69 vin. 6. Vloga v Kmetski posojilnici vrhniške 
okolice 671 K 85 vin. 7. Vloga v P. in Hran. v 
Kopni 80 K. 8. 2 srečki 558 K 11 vin. 9. 2 avstr. 
arž. obligaciji 300 K. 10. Obligacije III. avstr. 

'■ voj. posojila 1100 K. 11. 2 menjici 6% posojila 
! države SHS 2000 K. 12. Palica banke »Slavije« 
| 2000 K. 13. Bon dež. blagajne 200 K. 14. Zadr. 

knj. Učit. tiskarne 1166 K. 15. 2 zadr. knj. Učit. 
; gosp. in kred. zadruge v Celju 110 K. 16. Inven

tar 1200 K. Skupaj 301.094 K 41 vin. 
Lansko leto (1919) smo imeli dohodkov 

120.079 K 05 vin.; letos (1920) imamo torej pri
rasrka 181.015 K 36 vin., torej za 60.936 K 31 v | 
več, kakor poprej v vseh 25 letih. Leto 1920. je 
bilo res blagoslovljeno loto .za naše društvo. Po
leg tega imamo še a) Zadolžnica F. O. — 360 K, 
b) Zapuščina r. Jos. Lenčeta — 1000 K. Ta svot? 
bo izplačana v enem letu po njegovi smrti, c) j 
Ministrstvo prosvete Je dalo podpore 20.000 K. | 
V račun pride ta svota za leto 1921. — Ustanova 
za učiteljske sirote po 200 K se je izplačala na 
praiznik ujedinjenja SHS vlsokošolcema K. Pret
nerju in Lj. Fettich  Framkheinui. Premoženje 
ustanove, ki je pa že všteto zgoraj pod skupnim 
društvenim premoženjem, znaša 14.642 K 73 vin. 
V sled sklepa lanskega občnega zbora se ustano
va, ko bosta končala študije omenjena dva viso
košoica, opusti in se ta glavnica pripiše glavnici 
Društva za zgradbo učit. konvikta. 

Letos je 30 let, kar se je izprožila misel o 
ustanovitvi učiteljskega konvikta. (Izprožila sfa 
k> pokojni okrajni šolski nadzornik in urednik 
»Učit. Tovariša« Andrej Zumer in Tovarišev so
trudnik Jakob Dimnik. To je bilo 1. 1891. To mi
sel je potem prijavil urednik »Učit. Tovariša« v 
listnici uredništva in sicer v 3. številki z dne 
1. iebniarja 1892. 1. Misel o ustanovitvi učitelj
skega konvikta je dobivala vedno več prijate
ljev med slovenskim učiteljstvom. Zoipet drugi so 
pa bolj plašljivo gledali to podjetje, češ, kje bo
mo pa dobili denar. 

Temeljni kamen učiteljskemu konviktu so 
položili »moravški hospitantje«: Janko Toman, 
Matija Janežič, Fran Rojina, Božidar Campa, 
Fran Raapotnik in Valentin Bernik, ki so poslali 
meseca juniia 1893. 1. prvih 10 K za učiteljski 
konvikt. Drugo večjo vsoto in sicer 106 K je pa 
poslalo »Društvo učiteljev in šolskih prijateljev 
logaškega Okraja«. Ta denar je naložil urednik 
»Učit. Tovariša«, Andrej Žumer v Mestni hranil
nici ljubljanski, knjižico je pa izročil v varstvo 
današnjemu poročevalcu  blagajniku. Darovi za 
učiteljski konvikt so vedno bolj pogosto dohajali 
in začasni blagajnik Dimnik jih je pa objavljal v 
»Učit. Tovarišu«. Da bi se pa nabiranje pospeši j 
lo, je predlagal urednik »Učit. Tovariša« Jakob 
Dimnik, ki je prevzel uredništvo za Zumrom, pri 
odborovi seji Slov. učit. društva dne 28. decem
bra 1893, da si ustanovimo Društvo za zgradbo 
učit. konvikta. Predlog je bil sprejet soglasno in 
predlagatelj je na to sestavil pravila. »Društva 
ža zgradbo učiteljskega konvikta«, ki jih je de
želna vlada z razpisom z dne 17. avgusta 1894 
štev. 10.261 potrdila, Dne 28. decembra 1894. 1. 
se je vršil v Ljubljani prvi občni zbor novega ! 
društva s temle vsporedom: 1. Poročilo osno
valnega odbora (Poročevalec Jakob Dimnik.) 2. 
Volitev odbora. 3. Nasveti. 

Ko poročevalec nariše zgodovino »konvlk : 
ta«, pride takoj k blagajniškemu poročilu ter po
ve, da je do prvega občnega zbora nabral za 
konvikt prostovoljnih doneskov 452 K 26 vin. 
Do 31. decembra 1920 se je pa nabralo, kakor 
sam že proj povedal, čistih 301.094 K 41 vin,; 
če prištejemo k tej svoti še 1000 K Jos. Lenčeto
ve zapuščine in pa 360 K, ki jih dolguje g. O., 
znaša to vse skupaj 302.454 K 41 vin. Od 1. ja
nuarja t. L pa do današnjega dne t. j . 13. febru
arja 1921 smo pa nabrali 22.634 K 75 vin.; s prej
šnjo vsoto znaša to skupaj 325.098 K 16 vin. In če , 
prištejemo k tej svoti še 100.000 K podpisanega 
in povečini že tudi izplačanega brezobrestnega 
posojila, se izkaže, da smo od 1. 1891. pa do da | 

našnjega dne, torej v 30 letin, zložili iz lastnih od
tegljajev in prihrankov 425.098 K 16 vin. S tem 
končujem blagajniško poročilo za 26. društveno 
leto in liknatti pa tudi za 301etno dobo, kar delu
jem kot blagajnik pri »Učiteljskem konviktu«. S 
ponosno satnosvesijo gleda slovensko učiteljstvo 
nazaj na to dobo, ker nas vse tolaži prijetna za
vest, da smo v teh 30. letih mnogo dobrega sto
rili v korist učiteljskih sirot in otrok. To delo je 
bilo pa lahko in sladko breme za blagajnika, ker 
je užival zaupanje tistega učiteljstva, ki je imelo 
pred očmi edinole namen, ki je označen v § 2. 
društvenih pravil, ki se glasi: zgraditi (ali kupiti) 
v Ljubljani poslopje za zavod, v katerem se bo
de skrbelo za učiteljske otroke, kakor v vravna
nem očetovem doanu. Morda je ta čas že prav 
blizu. Morda se nam že danes posreči, priti do 
'zaiželjenega cilja. Bog daj! (Odobravanje.) 

Predsednik E. Gangl izreče poročevalcu za 
vestno sestavljeno in zanimivo poročilo najtop
lejšo zahvalo i" na predlog tov. B. Andoljška pa 
Izreče občni zbor poročevalcu za njegovo 301etno 
požrtvovalnost in delovanje na korist Društva za 
•zgradbo učit. konvikta še posebno zalivalo in 
popolno zaupanje. 

Tovariš Fran S k u .1 j omenja v imenu pre
igledovalcev računa, da je našel vse račune v 
najlepšem redu, zato predlaga blagajniku in od
boru absolutorij. Soglasno sprejeto. 

Nakup hiše. Predsednik E. O a n g l predloži 
načrt VValdherrjeve hiše in prebere strokovnja
ško poročilo, ki sta ga pismeno podala arhitekt 
•Zupan in inženir Otahal. Tovariš Š m a jde k 
priporoča, naj se poveri odbor, da sklene takoj 
kupno pogodbo. Tov. Janko Ž i r o v ni k svari 
pred prenagljenim nakupom in misli, naj počaka
mo ugodnejših časov. Tov. C r n a g o j dvomi, 
da bi se izselil septembra 1922 čekovni urad iz 
NValdhernjeve hiše, zato svari pred nakupom. 

.Pridruži se mu tovariš Andrej S k u l j , ki je 
mnenja, da iščimo primeren prostor za stavbo, 
medtem pa zbirajmo in pospešujmo akcijo za 
brezobrestno posojilo med učitelji in učiteljicami 
Tovariš Š m a j d e k pojasnuje svoj načrt nabira
nja in vračanja v obliki zadolžnic. Tov. Fran 
S k u l j priporoča, naj se uvede ustanovnina v ob
liki kamnov, kakor jih ima CirilMetodova druž
ba. Po vsesiraškem preudarku sklene občini zbor, 
da se nakup VValdherrjeve hiše opusti s pojasni
lom, da ne bo mogoče čekovnemu uradu v do
slednem času izprazniti hiše. Nabiranje brez
obrestnega posojila naj se vrši dalje, bodoči od
bor ipa naj pretresa Šmafjdkov predlog glede za
dolžnic in se o njem posvetuje s strokovnjaki. 

Izprememba pravil. Tovariš R e p o v š izjavi 
v imenu odseka za izpremembo pravil, da pra
vila še niso docela končana v podrobnosti, ker je 
bil občni zbor zgodaj sklican. Pravila bodo v 
kratkem predložena odboru. Občni zbor vzame 
izjavo na znanje ter soglasno izvoli v ta odsek 
tovariša J. Dimni ka. 

Volitev odbora. Tovariš L a p a j n e predla
ga, naj ostane stari odbor dotlej, da bodo spreje
ta nova društvona pravila, ki naj se potem voli 
po njih nov odbor. Soglasno sprejeta V odboru 
ostanejo: predsednik E. O a n g l , I. podpredsed
nik L. J e l e n e , II. podpredsednik A. Gnus ; 
tajnik F. J u v a n e c , blagajnik J. D i m n i k , in 
odborniki: J. A m b r o ž i č  M. R e p o v š , V. 
S a d a r in M. S o d n i k o v a . 

Društvene vesti. 
+ Pedagoško društvo v Krškem ima svoj 

redni občni zbor v soboto, dne 5. marca ob pol 
JI. uri dopoldne v risaml mešč. šole v Krškem. 
Dnevni red: 1. Poročilo odbora. 2. Nova društve
na pravila. 3. Volitve novega odbora. 4. Volitev 
delegatov v pokrajinsko skupščino. 5. Poročilo to
variša Leop. Levstika: »Podrobni učni načrt za 
rcalije na petrazrednicah«. 6. Slučajnosti. — Od
bor. 

t Smarsko rogaško učit. društvo zboruje v 
četrtek dme 3. marca 1 1. ob 2. url pop. v Šmarja 
po sledečem vzporedu: 

1. Zapisnik. 
2. Daipisi. 
3. Poročilo tunika. 
4. Poročilo blagajnflka in določitev članarine 

za tekoče leto. 
5. Volitve odbora. 
6. Učni načrti za zemljepis, zgodovino in po

uk v cirilici. Referenti so po odloku okr. šol. sve
ta od 20. II. 1920. št. 253 določeni. 

7. Slučajnosti. 

Vestnik meščanskih šol. 
4 Vsem ravnateljem in ravnatelji

cam meščanskih šol v Sloveniji. Odbor 
našega novoustanovljenega društva stopa 
pred Vas z nujno prošnjo. Nje izpolnitev 
je prvi pogoj za takojšnje in uspešno de
lovanje. Tovariš blagajnik Pavel Kuna
ver. strok, učitelj na deški mešč. šoli v 
Sp. Šiški pri Ljubljani mora sestaviti ime
nik članstva in vplačati mesečno člana
rino. Zato je najenostavnejše, da ravna
teljice) obvestijo o tem svoje učiteljstvo 
in pridržijo 1. marca za vsakega člana 
K 24.— in sicer K 20.— za UJU pover. 
Ljubljana, K 4.— (1 din.) pa za društvene 
potrebe, ki bodo posebno izpočetka jako 
velike. Nabrano članarino naj pošljejo 
ravnateljstva na gori navedeni naslov. 
Prvikrat naj obenem pošljejo o svojem 
č'anstvu tele podatke: 1. Ime, 2. naslov, 

3. natančno stanovanje, 4. ime društva, ki 
je bil dotičnik doslej v njem organiziran. 
Za poznejše mesece bomo poslali posa
meznim šolam čekovne zvezke, da bo 
delo bolj enostavno. 

Oprimke se vsi novega društva. Po
kažimo, da razumemo pomen lastne orga
nizacije. Dolžnost ravnateljev in ravna
teljic je, da pridobe novemu društvu vse 
učiteljstvo na dotičnem zavodu. Naše ob
veznosti napram poverjeništvu ostanejo 
iste. V pošiljanju društvenih glasil tudi ne 
bo izpremembe. 

Ponavljamo svoj poziv in prošnjo in 
pozdravljamo! Odbor. 


